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Jegyzőkönyv az Egészségügyi Szakmai Kollégium  
„Kórházi klinikai gyógyszerészet (gyógyszerészeti)”  tagozat és tanács  

2012. január 17-én tartott közös üleséről 
 
 
Az ülés helye, ideje:  GYEMSZI OGYI 504. sz. tárgyaló (Budapest, Zrinyi u. 3) 12.00-15.15 
óra között. 
 
Jelenlévők: Tagozat részéről: prof. dr. Soós Gyöngyvér, prof. dr. Zelkó Romana, prof. dr. 
Botz Lajos; Tanács részéről: dr. Cseh Ibolya, dr. Higyisán Ilona, prof. dr Gyires Klára, prof. 
dr. Hársing László, dr. Kis Szölgyémi Mónika, Kovácsné dr. Balogh Judit, dr. Katonáné dr. 
Turai Erika, Szabóné dr. Schirm Szilvia, dr. Szabó Csongor, dr. Trestyánszky Zoltán, 
valamint a Tanács által létrehozott (2011.09.23.) klinikai gyógyszerészi munkacsoport tagjai: 
dr. Egri Lászlóné, dr. Csukonyi Katalin, dr.  Csonka Péter, dr. Szabó Mária, dr. Takács 
Gézáné. 
 
Kimentette magát (vizsgáztatás): prof. dr. Soós Gyöngyvér 
 
Meghívott vendégek közül jelen voltak: dr. Török Krisztina főigazgató (GYEMSZI, dr. 
Hankó Balázs (GYEMSZI), dr. Kőszeginé dr. Szalai Hilda GYEMSZI OGYI főigazgató, 
Pálffyné dr. Poór Rita GYEMSZI OGYI főosztályvezető, dr. Horváth Beatrix (NEFMI), Luxné 
dr. Gecső Éva (NEFMI), dr. Télessy István (ESZK Gyógyszerellátási Gyógyszerészeti 
Tagozat elnöke) 
 
Meghívott vendégek közül távol maradtak: dr. Bódis Lászlóné Országos 
Tisztfőgyógyszerész, dr. Bidló Judit főosztályvezető (OEP) 
 
Ülés napirendje:  

1.) Tájékoztató az „országos kórházi gyógyszertenderről”, a kórházak átvételéről, valamint az 
Országos Gyógyszerterápiás Tanácsról. Meghívott előadó: dr. Török Krisztina GYEMSZI 
Főigazgatója,  dr. Hankó Balázs (GYEMSZI). 

2.) A szakmai tagozat illetékességébe tartozó szakterület hat módszertani levelének 
módosítására tett javaslatok egyeztetése, véglegesítésük menete, ütemezése. Meghívott 
előadó: dr. Kőszeginé dr. Szalai Hilda GYEMSZI OGYI Főigazgató-helyettes.   

 Kérjük, hogy a módosításokat előkészítő és előterjesztő tagok (l. szeptember 23-i ülés 
jegyzőkönyvét) készüljenek fel az általuk gondozott módszertani levelekből! 

3.) A tételes finanszírozásba átkerülő gyógyszerek jövőbeni támogatásával kapcsolatos 
tájékoztatás, egyeztetés (l. legutóbbi ülés jegyzőkönyvének Napirend 2. pontjában 
foglaltakat). Meghívott előadó: dr. Bidló Judit 

4.) A gyógyszerhiányokkal kapcsolatban tett NEFMI Államtitkári felkérés kapcsán kialakítandó 
javaslat (új módszertani levél) egyeztetése (az anyagot 2011. november 16-án elektronikus 
levélben megküldtük a T. tagok részére, továbbá l. legutóbbi ülésről készített jegyzőkönyv 
Napirend 8. pontjában leírtakat is). 

5.) A „Magyar Kísérletes és Klinikai Farmakológiai Társaság” ESZK kórházi, klinikai 
gyógyszerészeti Tanácsban elképzelt és formálódó közös munkáról, feladatokról. 

6.) Tájékoztatás a Tagozat, Tanács legutóbbi ülése óta végzett munkáról, feladatokról 
7.) Rövid tájékoztatás a hazai kórházi gyógyszerészetet „feltérképező” kérdőíves felmérés 

előrehaladásáról (kérdőívet vissza nem küldő főgyógyszerészek személyes felkérésének 
„sikerességéről”). 

8.) Egyebek. 
 



 
 Elöljáróban a tagozat és tanács elnökei megállapították az ülés(ek) 
határozatképességét. Megköszönték az elnökök dr. Kőszeginé dr. Szalai Hilda GYEMSZI 
OGYI Főigazgató Asszonynak, hogy biztosította az ülés helyszínét és méltó körülményeit. 
Tagozat elnök megköszönte dr. Télessy Istvánnak a Gyógyszerellátási Gyógyszerészeti 
Tagozat elnökének, hogy megtisztelte jelenlétével az ülést. Általánosságban az ESZK és 
három gyógyszerészeti tagozat munkájának, véleményének összehangolásával 
kapcsolatban az alábbiak hangzottak el az ülés során: (a.) az ESZK tavaly július óta nem volt 
összehívva, (b.) ESZK belső kommunikációja és információ áramoltatása (pl. tagozatok 
között) gyakorlatilag továbbra sem állt még fel (pl. a számos megadott és visszaigazolás 
nélküli email mellett sem látni, hogy a beküldött anyagok archiválásra, feldolgozásra 
kerülnének), (c.) az ESZK-hoz érkező anyagok időnként el sem jutnak az illetékes 
tagozatunkhoz, (d.) eddig a három gyógyszerészeti tagozat egy alkalommal ült össze (2011. 
nyarán) az MGYK székházában, több akkor kiemelt, közösen fontosnak tartott kérdés 
összehangolt továbbvitele azonban, különösen a szakgyógyszerészképzés reformja 
sajnálatos módon elakadt, valószínűsíthetően annak köszönhetően, hogy ezt követően 
mintha két eltérő szakképzési elképzelés mögé tömörült volna a szakma (vagy inkább annak 
különböző szintű képviselői), (e.) a három gyógyszerészeti szakmai tagozat és tanács között 
tervezett, hatékonyabb és koordinált munkára lenne szükség. 
 
 A tanácskozás megállapításai, döntései a napirendi pontok sorrendjében, azokhoz 
csatolt megállapításokkal: 
 
Napirend pont 1.:  
Dr. Török Krisztina GYEMSZI Főigazgató Asszony előadásában áttekintést adott a kórházak 
állami átvétele során tapasztaltakról, az országos gyógyszeralaplista és az Országos 
Gyógyszerterápiás Tanács (OGYT) rövid időn belül történő felállításáról. Az ülést követő 
napon Főigazgató Asszony előadásának alapját jelentő ábraanyagot a tagok e-levélben 
megkapták. Főigazgató asszony kiemelte, hogy igen sikeresnek tekintik az országos kórházi 
gyógyszertender, kórházi alaplista és OGYT működését megalapozó jogszabályok 
előkészítését. 
Dr. Hankó Balázs kiemelte, hogy a jogszabályról rövidesen egyeztetést tartanak a NEFMI-
ben. Az országos gyógyszertender valószínűsíthetően lehetőséget ad helyi, kórházi 
mozgástérre (kb. 30%-ban), ún, „ingyenminták-,ill. adományok” kórházi érdeket szolgáló 
befogadására, kezeli majd a folyamatban lévő tendereket (azok kifutásáig, ill. átvezetéséig), 
a szerződéses („kiszervezett”) szolgáltatók (pl. radiológia, stb.) kórházi felhasználását is, a 
hatálya alá vont termékkörök tekintetében is egyértelmű és egységes lesz (pl. gyógyászati 
oxigén, stb.). 
 
Napirend pont 2.:  
dr. Kőszeginé dr. Szalai Hilda GYEMSZI OGYI Főigazgató elmondta, hogy novemberben 
megkapták a hat módszertani levél aktualizálásra ajánlott tervezeteket. A beszélgetés során 
az a vélemény alakult ki, hogy célszerű lenne, ha a tervezeteket előkészítő kollégákkal 
közvetlenül egyeztetnének a GYEMSZ OGYI munkatársai. A módszertani levelek közül több 
is szorosan összetartozik, ezért az alábbi összevonásokkal lenne célszerű letárgyalni: 

(1.) 2012. február 20 - március 5 között –előzetesen egyeztetett időpontban, 
GYEMSZI OGYI-tól kapott időpont javaslat alapján- az alábbiak egyeztetésére 
kerül sor: (a.) OGYI-P-67-2008: Betegágy melletti gyógyszerész tanácsadás. 
ESZK KKGYTT felelősök: prof. dr Soós Gyöngyvér (dr. Csukonyi Katalin és dr. 
Szabó Mária bevonásával). (b.) OGYI-P-69-2008: Betegre szabott 
gyógyszerosztás végzése. ESZK KKGYTT felelősök: prof. dr. Soós Gyöngyvér, 
dr. Kis Szölgyémi Mónika, dr. Higyisán Ilona. (c.) OGYI-P-62-1998: Az intézeti 
gyógyszertárban előállított, nem a saját intézményben felhasznált 
gyógyszerkészítmények átadása és átvétele. ESZK KKGYTT felelősök: dr. 
Katonáné dr. Turai Erika, dr. Botz Lajos.  



(2.) 2012. február 6 – március 5 között –előzetesen egyeztetett időpontban, 
GYEMSZI OGYI-tól kapott időpont javaslat alapján- az alábbiak egyeztetésére 
kerül sor: (a.) OGYI-P-68-2008: Parenterális készítmények előállítása. ESZK 
KKGYTT felelősök: Kovácsné dr. Balogh Judit, prof. dr. Zelkó Romána. (b.) 
OGYI-P-63-2007: A keverékinfúziók előállítása. ESZK KKGYTT felelősök: 
Szabóné dr. Schirm Szilvia (dr. Tóbel Andrea bevonásával). (c.) OGYI-P-64-
2007: A citosztatikus keverékinfúziók előállítása. ESZK KKGYTT felelősök: dr. 
Higyisán Ilona, dr. Szabó Csongor.  

Főigazgató Asszony kifejezte köszönetét a kórházi gyógyszerhiányok jelentésénél a kórházi 
gyógyszerészek részéről mutatott hasznos együttműködésért. Tájékoztatást adott a 
gyógyszerhiányok „állásáról”, jogszabályi (73/2011. (XII. 29.) NEFMI rendelet) rendezéséről. 
A tagozat, tanács keretében folyó „gyógyszerhiányok átfogó kezelése” c. tárgykörű szakmai 
protokoll előkészítés kapcsán tisztázódott, hogy az kizárólag a követendő kórházi eljárásról 
felkészülést, valamint a szakemberek ismereteinek növelését, a betegeknek adandó 
hatékony és hiteles magyarázatok „jellegét” fogja érinteni, nemzetközi irányelvek 
figyelembevételével.          
    
Napirend pont 3.:  
Dr. Bidló Judit (OEP) írásban előzetesen megerősítette, hogy ezen az ülésen jelen lesz, az 
egyeztetett témáról a szükséges –és ugyancsak időszerű- tajékoztatást megadja. A „tételes 
finanszírozásba átkerülő gyógyszerek” jövőbeni támogatásáról, ennek révén érintett betegek 
ellátását végző intézmények felkészítéséről dr. Bidló Judit főosztályvezető 2012. január 6-án 
küldött részvételét megerősítő jelzése ellenére, váratlanul közbejött és halaszthatatlan 
elfoglaltsága miatt személyes részvételét lemondta (az ülést megelőzően a reggeli órákban). 
Így a tagozat és tanács tagjai erről a rendkívül aktuális kérdésről nem kaptak tájékoztatást. 
Ezért –távollétében- a jelenlévők áttekintették a „tételes gyógyszerfinanszírozás” új rendjével 
kapcsolatban –jórészt szóbeszédből- ismerteket.  
A megbeszélés során elhangzott információk és a helyzetelemzés alapján világossá vált a 
jelenlévő tagozat és tanács tagok számára, hogy a kellő hatékonyságú egyeztetés a NEFMI 
– OEP között e kérdésben (is) sajnos elmaradt. Nyilvánvaló ugyanis, hogy egy ilyennel meg 
lehetett volna előzni azt, hogy a tervezett bevezetés előtt pár héttel hiányosan előkészített 
legyen a „tételes” finanszírozás új rendszere, továbbá a jogszabályi ütközések is 
elkerülhetők lettek volna. Jól mutatja ezt az is, hogy a 2011. október 27-én tartott OEP 
tájákoztatás során ígértek teljesítése is jórészt elmaradt. Az ülésen ismét elhangzott, hogy a 
2011. december 5-én dr. Bidló Judit Főosztályvezető Asszonynak levélben küldött 
kérdésekre válasz 2012. január 19-ig nem érkezett. Kiemelték a jelenlévő kórházi kollégák, 
hogy tekintettel a bevezetésig tervezett rendkívül rövid időre a kialakult helyzetet 
aggasztónak látják, mivel a feladatot újonnan ellátók nem rendelkeznek a szükséges tárgyi 
és személyi feltételekkel, illetve röviddel a bevezetés előtt alapvető információkkal sem 
rendelkeznek. A tagozat és tanács úgy döntött, hogy ismét levélben fordul az OEP 
illetékeséhez. Így január 19-én a tagozat és tanács elnöke által jegyzett levél (17 pontban 
foglalt kérdésekkel) ment el dr. Sélleiné Márki Mária főigazgató részére. 
 
Napirend pont 4.:  
2011. november 16-án kelt és 22-én érkezett felkérés dr. Szócska Miklós államtitkártól a 
„fekvőbetegellátásban a gyógyszerhiány kezelésére kidolgozandó szakmai protokollra”. Erre 
vonatkozóan a PTE KK Gyógyszerészeti Intézet fiatal gyógyszerészeinek bevonásával egy 
16 oldalas előkészítő anyag készült (iktsz.: 987/KKGYT&T, kelt: 2011.09.30), melyet minden 
tag számára megküldtek (2011.12.01). Tagozat elnöke elmondta, hogy írásban kiküldött 
ismételt felkérés ellenére ezzel kapcsolatban egyetlen visszajelzést sem kapott. Így a 
beérkezett javaslatok vitájára sincs lehetőség. Kért minden tagot –harmadszor is- az 
aktív(abb) közreműködésre, annak érdekében, hogy a javaslat márciusig elkészüljön. 
 
Napirend pont 5.: 



A tagozat és tanács tagjai áttekintést kaptak a legutóbbi ülés óta eltelt eseményekről, 
kiemelve, hogy minden levélváltást, beérkező anyagot időben megkapnak (a Tanács által 
létrehozott munkacsoport tagjai részére a Tanács titkára és/vagy elnöke gondoskodik az 
információk átadásáról, a feladatokba/munkába történő bevonásukról).   
 
Napirend pont 6.:  
A „Magyar Kísérletes és Klinikai Farmakológiai Társaság” képviseletében prof. dr Gyires 
Klára elmondta, hogy a társaság vezetőségi ülésére (február 7) meghívják a tagozat és 
tanács elnökét, továbbá prof. Soós Gyöngyvért. Ezen a megbeszélésen lehet –várhatóan- 
előrejutni azokban a kérdésekben, melyek az eddigi üléseken felmerültek (l. 
emlékeztetőkben). Gyires professzor Asszony és dr. Higyisán Ilona MGYT KGYSZ elnök 
kölcsönösen tájékoztatták egymást a soron következő kongresszusaikról, kérve azok 
kölcsönös népszerűsítését. Gyires professzor Asszony felajánlotta társaságukba történő 
belépés lehetőségét is (az ülést követően erről minden tag e-levelet kapott). 
 
Napirend pont 7.:  
A felméréshez közel 80 hazai kórház csatlakozott, adott le kitöltött adatlapot. Néhány helyen 
igen meglepő állítások/ellenvetések is elhangzottak (pl. Békés Megyei Kórház, Gyula; László 
Kórház, Budapest; Nógrád Megyei Kórház, Salgótarján; stb.), melyek semmilyen 
vonatkozásban sem megalapozott állítások (pl. GYEMSZI helyi képviselője nem engedte az 
adatok leadását, a kórház állítólagos bizalmas üzleti adatai miatt a kórházvezetés 
visszatartja, stb.). Ezekre tekintettel tagozat elnök kérte, hogy a kórházakra nevesített tagok 
ismételten vegyék fel a kapcsolatot ezekkel a kórházakkal. Amennyiben ezek a 
megkeresések sem lesznek eredményesek, akkor a tagozat elnök levélben és telefonon 
keresi meg ezeket az intézményeket (időközben ez meg is történt). A több mint 80 kórházi 
adatlap alapján reális, átfogó képet lehet majd adni a hazai kórházi, klinikai 
gyógyszerészetről (is), várhatóan márciusi ülésen ezt már tárgyalhatja is a tagozat és 
tanács. 
 
Napirend pont 8.:  
Tagozat elnök elmondta, hogy a humán klinikai vizsgálatok (gyógyszer) vonatkozásában 
számos fontos kérdés tisztázása érdekében a soron következő ülés napirendjére veszi ezt a 
témát, melyhez szükségesnek tartja külső szakértők bevonását is (pl. OEP finanszírozott 
betegek vs „h.k.v. finanszírozott” betegek ellátása, stb.). Az ülés végén –egyebek között- a 
tagok egy része egyeztette a "kórházi gyógyszer- és orvostechnikai eszköz beszerzések 
országos központosított rendszeréről" szóló miniszteri-előterjesztés tervezethez leadandó 
szakmai véleményt.  
 
 Végezetül a tagozat és tanács elnöke megköszönte a jelenlévő vendégek és tagok aktív 
közreműködését, számos és rendkívül hasznos észrevételeiket az érintett kérdések 
kapcsán. A soron következő ülés várható időpontja (időben pontosításra kerül): 2012. 
március 9. 
 
 
Pécs – Debrecen, 2012. január 30. 
 

          
    Prof. Dr. Botz Lajos        Dr.Trestyánszky Zoltán 
         ESZK KKGY Tagozat Elnöke              ESZK KKGY Tanács Elnöke 


